
Дієслово



Дієслово – це частина мови, що 
відповідає на питання  що робити? 
що зробити?, означає дію предмета.

Дієслова мають неозначену форму 
(інфінітив) – що робити?  (читати).



ДІЄСЛОВА ОЗНАЧАЮТЬ 
ДІЮ

ЗАВЕРШЕНУ 
Що зробив?

НЕЗАВЕРШЕНУ
Що робить?

(прочитав) (читає)



Дієслова змінюються
ЗА ЧАСАМИ

МИНУЛИЙ
Що робив?

ТЕПЕРІШНІЙ
Що роблю?

МАЙБУТНІЙ
Що зроблю? Що буду 

робити?



ЗА ЧИСЛАМИ

ОДНИНА МНОЖИНА

(читала) (читали)



В МИНУЛОМУ ЧАСІ В ОДНИНІ ЗА 
РОДАМИ

ЧОЛОВІЧИЙ СЕРЕДНІЙЖІНОЧИЙ

(читав)                     (читала) (читало)



ДІЄСЛОВА
 ЗМІНЮЮТЬСЯ

В ТЕПЕРІШНЬОМУ І 
МАЙБУТНЬОМУ ЧАСІ ЗА 
ОСОБАМИ І ЧИСЛАМИ



Осо-
ба

ОДНИНА МНОЖИНА
Займен. Питання Займен. Питання

Теперішн.
час

Майбутній
час

Теперішн.
час

Майбутній
час

1 Я
Що 

роблю?

Що 
зроблю?
Що буду
робити?

Ми
Що

робимо?

Що 
зробимо?

Що 
будемо

робити?

2 Ти
Що

робиш?

Що 
зробиш?
Що будеш 
робити?

Ви
Що 

робите?

Що 
зробите? 

Що будете 
робити?

3 Він,  вона
воно

Що
робить?

Що 
зробити?
Що буде 
робити

Вони
Що 

роблять?

Що 
зроблять?
Що будуть 

робити?



ДІЄСЛОВА  НАЛЕЖАТЬ ДО

1 ДІЄВІДМІНИ 2 ДІЄВІДМІНИ

 у 3 особі множини мають закінчення

-уть -ють -ать -ять



ЧЛЕН   РЕЧЕННЯ  - 
присудок 
(найчастіше).



РОЗБІР ДІЄСЛОВА

1. Слово
2. Питання
3. Частина мови
4. Час або неозначена форма
5. Число
6. Рід
7. Дієвідміна
8. Член речення



Дієслово має п’ять основних форм, наведених у таблиці

Форми 
дієслова

На яке 
питання 

відповідає
Приклади

Як 
змінюється

1. Неозначена
      (початкова)

Що робити?
Що зробити?

читати
написати

незмінна форма

2. Способові Що роблю?
Що робив?

Що робитиму?
Що робив би?
Що зробив?

бігаю
малював

писатиму
мовчав би

зачекав

за способами,часами, 
числами, особами або 

родами

3. Дієприкметник
     (особлива)

Який? читаючий
подарований

за числами, родами(в 
однині) і відмінками

4. Дієприслівник
    (особлива)

Що роблячи?
Що зробивши?

стрибаючи
відпочивши

незмінна форма

5. Форма на 
    -но, -то

Що зроблено? закрито
сховано

незмінна форма



Не з дієсловами

▪Частка не з 
дієсловами 
пишеться 
окремо.



   Не з дієсловами пишеться разом:

     -якщо дієслово без не не вживається:                               
ненавидіти, неволити;

 у префіксі недо - , що означає неповноту 
дії: недобачити, недолюблювати.



Закінчення дієслів I дієвідміни

Особа
 Закінчення Приклади

однина множина однина множина

Перша -у (ю) -емо (-ємо)  йду, 
шию

йдемо, 
шиємо

Друга -еш (єш) -ете (-єте) йдеш, 
шиєш

йдете, 
шиєте

Третя -е (є) -уть (-ють) йде, 
шиє

йдуть, 
шиють



Закінчення  дієслів II дієвідміни

Особа
 Закінчення Приклади

однина множина однина множина

Перша -у (ю) -имо (-їмо)  мчу, 
стою

мчимо, 
стоїмо

Друга -иш (їш) -ите (-їте) мчиш, 
стоїш

мчите, 
стоїте

Третя -ить (-їть) -ать (-ять) мчить, 
стоїть

мчать, 
стоять




